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نگاه

بلاتكليفي دردي اس�ت ك�ه مي تواند 

شيوا نوروزي 
     گزارش

آينده هر تيمي را به خطر بيندازد. اين 
درد چند ماهي است واليبال ملي ايران 
را درگير خود كرده و اقدامات فدراسيون نيز نتوانسته است مرهمي 
براي آن باشد. پس از قطع همكاري عطايي، انتظار نداشتيم تيم ملي 
واليبال مدت زيادي را در سردرگمي بماند و وعده ها براي انتخاب 
جايگزين نيز پوچ از آب دربيايد، آن هم در شرايطي كه تنها چهار 
ماه ديگر تيم ملي بايد رقابت در ليگ  ملت ها را آغاز كند و آخرين 
شانسش براي كسب سهميه المپيك پاريس را محك بزند. توجه 
داش�ته باش�يد كه تنها پنج تيم اول اين مس�ابقات در بازي هاي 
المپيك حاضر خواهند شد، به همين خاطر است كه از دست دادن 
زمان و تعلل زياد در سرنوشت تيم مان تأثير منفي خواهد گذاشت. 

 
تيمي كه موفقيت در ليگ ملت ها يكي از اهدافش است نبايد حتي يك 
روز را نيز از دست دهد. وقتي قرار است با تيم هاي قدرتمند جهان روبه رو 
ش��ويم، قطعاً بايد با آمادگي بالا و بهترين برنامه ريزي راهي مس��ابقات 
شويم. نه اينكه در فاصله كوتاه باقي مانده تا شروع رقابت ها دربه در دنبال 
س��رمربي جديد بگرديم. تيم ملي در ليگ ملت هاي2023 نتوانس��ت 
انتظارات را برآورده كند و در قهرماني آسيا نيز جام را در خانه تقديم ژاپن، 
رقيب سنتي مان كرد. اگرچه در هانگژو روي سكوي قهرماني ايستاديم، 
ولي حال و روز واليبال ملي اصلًا خوب نيست و نبايد دل مان را به طلاي 
بازي هاي آسيايي خوش كنيم. مدت هاست همه مي دانيم ديگر در واليبال 
جهان مدعي نيستيم و در آس��يا نيز از ژاپن عقب افتاده ايم. جبران اين 
عقب ماندگي با شعار و وعده محقق نمي شود و سوق دادن دوباره تيم ملي 
به سمت جاده موفقيت تنها با برنامه ريزي بلندمدت، اصولي و حساب شده 

ميسر خواهد شد. 

قرار نبود انتخاب جايگزين بهروز عطايي اينقدر طول بكشد. پروسه تعيين 
سرمربي جديد در زمان رياست محمدرضا داورزني شروع شد و رئيس پيشين 
فدراسيون تلاش كرد بهترين گزينه را انتخاب كند، اما عمر مديريتي اش 
كفاف اين كار را نداد. پس از اتمام دوران رياست چهار ساله داورزني، اهالي 
فدراسيون انتظار داشتند وزير ورزش حكم سرپرستي را براي او بزند تا كار 
با داورزني ادامه پيدا كند، ولي به رغم حواشي ايجادشده، حكم سرپرستي 
براي وحيد مرادي نايب  رئيس او صادر شد. مرادي براي آنكه نشان دهد او 
نيز راه داورزني را ادامه مي دهد، بلافاصله نشست  خبري گذاشت و تأكيد 
كرد واليبال ايران به روزهاي طلايي بازخواهد گشت. بازگشت به روزهاي 
طلايي خواسته همه اهالي واليبال و مردم است، اما ديگر همه مي دانند در 

ورزش حرفه اي با شعار و وعده نمي توان به جايي رسيد. 
بنا به گفته سايت فدراسيون، داورزني در زمان رياستش با شش گزينه به 
صورت مستقيم و غيرمستقيم وارد مذاكره شده بود؛ آنجلو لورنزتي، ويتال 
هاينن، روبرتو پياتزا، ولاديمير آلكنو، پيمان اكبري و سعيد معروف همان 
گزينه هاي داخلي و خارجي هستند كه قرار بود بعد از بررسي رزومه شان و 
درنظر گرفتن همه جوانب يك نفر از بين شان روي نيمكت ايران بنشيند، 
ولي اين موضوع عملًا تا تعيين سرپرست فدراس��يون مسكوت ماند. با 
صدور حكم براي سرپرست، پروس��ه انتخاب سرمربي وارد فاز جديدي 
شد. كارنامه آنجلو لورنزتي، روبرتو پياتزا، ويتال هاينن و سعيد معروف 
ابتدا در كميته  فني بررسی و بعد با تأكيد سرپرست فدراسيون، شوراي 
مشورتي تشكيل شد و با اينكه قرار بود حاضران تصميم نهايي را بگيرند، 
ولي در لحظه آخر نام سرمربي جديد اعلام نشد! انصراف ناگهاني دو گزينه 

خارجي دليل بلاتكليف ماندن نيمكت تيم ملي بزرگس��الان اعلام شد. 
اگرچه فدراسيون رسماً اعلام نكرد كدام مربيان خارجي در لحظه آخر 
قيد آمدن به ايران را زدند، اما گفته مي شود ويتال هاينن بلژيكي و روبرتو 

پياتزای ايتاليايي همان دو نفر هستند. 
اينكه چرا آن دو گزينه لحظه آخر انصراف دادند، ابهامي است كه سرپرست 
فدراسيون و همچنين سخنگوي شوراي مشورتي پاسخي به آن نداده اند. 
حال كه مرادي و تيم مديريتي اش خود را مصمم به گرفتن بهترين تصميم 
نشان مي دهند، انتظار مي رفت نام گزينه هاي منصرف شده رسماً از كانال 
خود فدراسيون اعلام شود نه اينكه رس��انه ها شروع به گمانه زني كنند. 

همچنين پس از بي ثمر ماندن مذاكرات، سخنگوي شوراي مشورتي خبر 
از اضافه شدن گزينه هاي جديد داد. اين  بار نيز كسي نمي داند گزينه هاي 

مدنظر فدراسيون چه كساني هستند!
علاوه  بر اين هنوز تكليف حضور يك نام ايراني بين گزينه ها مش��خص 
نيست. از همان اول كه داورزني سعيد معروف را به عنوان يكي از گزينه هاي 
روي  ميزش معرفي كرد، اظهارنظرهاي مختلفي در خصوص اين تصميم 
مطرح شد. به غير از دوسه نفري كه با استدلال هاي شان از معروف حمايت 
كردند، ساير كارشناسان و پيشكسوتان حضور نام او را در بين گزينه هاي 
سرمربيگري عجيب و به ضرر تيم ملي و البته خود سعيد معروف دانستند. 

فدراس��يون هدف از انتخاب س��رمربي جديد را طي كردن برنامه اي 
چهار س��اله تا بازي هاي المپيك 2028 عنوان كرده اس��ت. داشتن 
برنامه بلندمدت يكي از خصوصيات بارز فدراسيون واليبال در سال هاي 
گذشته بوده و اجراي دقيق برنامه ها باعث شد اين رشته با پيشرفتي 
فوق العاده به جمع برترين هاي جهان راه ياب��د و براي مدعيان خط و 
نشان بكشد، منتها با رفتن ولاسكو و تغييرات مكرر كادرفني، ورق به 
ضرر ايران برگشت. مدت هاست از جمع برترين ها فاصله گرفته ايم و 
حتي در آس��يا نيز قهرماني را از دس��ت داده ايم. علاوه  بر اين از وقتي 
ولاسكو رفته، بارها و بارها تيم اس��ير حاشيه شده؛ درگيري، اختلاف 
فلان بازيكن با سرمربي خارجي يا ايراني، بروز دودستگي در تيم ملي 
و باندبازي از جمله چالش هايي بوده است كه در چند سال اخير با آن 
مواجه بوده ايم. جدا از اين بايد به افت فاحش از نظر فني نيز اذعان كرد 
و با رفتن ستاره هاي نسل طلايي ديگر نتوانسته ايم افتخارات گذشته را 
تكرار كنيم. بازگشت به روزهاي طلايي امري غيرممكن نيست، اما تنها 
با داشتن يك مديريت قوي، منسجم و پايدار مي توان به آينده اميدوار 
ماند. فدراسيون با سرپرست اداره مي شود و اين احتمال وجود دارد كه 
رئيس جديد با گزينه منتخب موافق نباشد. براي انتخاب سرمربي بايد 
همه جوانب را در نظر گرفت. در عين حال حواس مان باشد زمان مثل 

برق و باد مي گذرد و ما همچنان لنگ سرمربي هستيم. 

»واليبال« لنگ سرمربي!
فقط 4 ماه به شروع ليگ ملت ها باقي مانده است

ورزشي

پرونده
بررسی وضعيت انتخاب

سرمربی تيم ملي واليبال

نگاه کارشناسان در گفت و گو با »جوان« | دنیا حیدری 

مسئله واليبال كاملاً مشخص 
است و چيزي نيست كه بر 
كسي پوشيده باشد. حرف 
زدن از آن هم تكرار مكرراتي 
است كه بارها در كميته فني 
بر زبان آورده اي��م اما افاقه 
نكرده اس��ت. حالا ب��ا اين 
شرايط، ديگر تفاوتي ندارد 
امروز براي تيم ملي واليبال 
مربي انتخاب كنيم يا دو روز 
قبل از ليگ ملت ها!  براي نتيجه گرفتن لازم اس��ت مربي 
حداقل شش ماه تيم را در اختيار داشته باشد، اما اين فرصت 
به سادگي از دست رفت. از همان هفته نخست ليگ ملت ها 
فدراسيون بايد به مقوله انتخاب سرمربي مي انديشيد چراكه 
پرواضح بود عطايي ماندني نيست. كاملًا مشخص بود او يا 
خودش مي رود يا كنارش مي گذارند، اما اين اتفاق رخ نداد 
تا امروز بعد از گذشت سه ماه از جدايي عطايي، نيمكت تيم 
ملي همچنان بلاتكليف مشخص شدن يك نام باشد. حالا با 
توجه به زماني كه از دست رفته، تيم ملي فرصتي ندارد كه 
بخواهد تمرين يا ايده هاي جديد اضافه و تجربه كند. س��ه 
هفته بعد از پايان رقابت هاي لي��گ داخلي جام ملت هاي 
آسيا برگزار مي شود. از يك طرف بازيكنان خسته از حضور 
در ليگ بايد راهي اردو شوند و از سوي ديگر مربي عملًا در 
اين مدت كوتاه كار خاصي نمي تواند انجام دهد. بايد خيلي 
زودتر از اين حرف ها به فكر انتخاب سرمربي براي تيم ملي 
واليبال مي افتاديم، حتي ش��ايد در هم��ان هفته اول ليگ 
جهاني چراكه هرچه ديرتر س��رمربي انتخاب شود، نتيجه 
كار ضعيف تر خواهد شد. شما بهترين سرمربي دنيا را هم 
كه انتخاب كنيد، وقتي زمان كافي براي شناخت بازيكنان 
و ديكته تاكتيك هاي خود ب��ه آنها ن��دارد، كاري از پيش 
نمي برد. سرمربي بايد حداقل ش��ش ماه زمان داشته باشد 
كه با تماش��اي فيلم  بازي هاي قبلي، ايرادها و اشكالات را 
درآورد و بر اس��اس آن جهت برطرف ك��ردن نقاط ضعف و 
تقويت نقاط قوت تيم برنامه ريزي و كار كند. سرمربي بايد 
زمان كافي براي شناخت تك تك بازيكنان داشته باشد، اما 
اگر حتي امروز هم سرمربي تيم ملي واليبال را معرفي كنيم، 
او زمان كافي ندارد، وقتي تنها سه چهار ماه تا پايان ليگ برتر 
زمان باقي است. او بايد زمان كافي در اختيار داشته باشد تا 
با جمع آوري اطلاعات مورد نياز در خصوص تيم و بازيكنان، 

با مربيان ليگ وارد تعامل شود و ملي پوشان را در تيم هاي 
باشگاهي زير نظر بگيرد و بر اساس نقاط ضعف و قوت شان 

درصدد ارتقای سطح كيفي آنها برآيد. 
اصل ماجرا اين اس��ت كه مربي قبل از اس��تارت كارش 
بتواند با بازيكن��ان و حتي مربيان آنه��ا در ليگ ارتباط 
برقرار كند. مربي بايد زمان كافي در اختيار داشته باشد 
تا از بدنسازي  گرفته تا كارهاي تكنيكي و تاكتيكي تيم 
و بازيكنان را آنطور كه بايد اجرا كند. متأسفانه اما ما راه 
درستي نرفته ايم چراكه نگاه مان به ورزش يك نگاه علمي 
نيست. علم ورزش قدرت پيش بيني را بالا مي برد. وقتي 
ما علمي كار انجام نمي دهيم و قرار است بايستيم و تماشا 
كنيم كه اگر خ��دا كمك مان كرد دو ب��ازي را ببريم! آيا 
مي توان انتظاري براي دستيابي به موفقيت يا حضور در 

المپيك داشت؟
مس��ئله اين اس��ت. بحث اينك��ه آقايان چ��ه مي كنند و چه 
نمي كنند، اهميت چنداني ندارد. اين سياسي كاري ها در تمام 
فدراسيون هاي ورزشي ايران و جهان وجود دارد. اين داستان ها 
همه جا هست، اما اگر ما واقعاً دل مان براي واليبال مي سوزد، 
يك راه بيشتر نداريم و آن انتخاب هر  چه سريع تر سرمربي است؛ 
سرمربي ای كه بايد حداقل سه  ماه قبل انتخاب مي شد تا فرصت 
آن را داشته باشد كه سيستم تمرين خود را آرام آرام به مربياني 
كه ملي پوش در تيم هاي خود دارند، انتقال دهد تا شرايط فني 

و تكنيكي بازيكنان ارتقا پيدا كند. در آن صورت سرمربي در 
اردوها ش��رايط بهتري براي انتقال تفكرات تاكتيكي خود به 
تيم داشت و دستيابي به موفقيت دور از انتظار نبود. براي نمونه 
ما در دريافت سرويس پرشي مسئله داريم، اما آيا در تمرينات 
باشگاهي توجهي به اين مسئله مي شود؟ بدون شك نه. مربيان 
تيم هاي باش��گاهي بر اس��اس نيازهاي تيم خود برنامه ريزي 
مي كنند نه حل نقطه ضعف هاي ملي پوشان تيم شان، اما اگر 
فرصت برقراري تعامل بين سرمربي تيم ملي با مربيان تيم هاي 
باشگاهي ايجاد مي شد، داستان تفاوت داشت و مي شد اميدوار 
بود ملي پوشان در تيم هاي باشگاهي خود مشكلات شان برطرف 
شود و با شرايط بهتري راهي اردو هاي تيم ملي شوند، اما فرصت 
استفاده از اين مهم به سادگي از دست رفت. اگر دنبال كسب 
نتيجه هستيم، بايد شرايط را به گونه اي بچينيم كه مربي فرصت 
حلاجي تيم و اجراي برنامه هايش را داشته باشد، اما حتي امروز 
هم باوجود تمام زماني  كه از دست رفته مي توان كاري انجام 
داد، خصوصاً كه همه بازيكنان تا آخر فروردين درگير نيستند 
و با توجه به اينكه برخي تيم ها از راه يابي به پلي آف هاي بعدي 
ليگ باز مي مانند، مي توان اردويي دو هفته اي براي ملي پوشان 
اين تيم ها تدارك ديد و با يك برنامه ريزي دقيق، ش��رايط را 
جهت كسب موفقيت در ليگ ملت هاي واليبال براي اخذ جواز 
حضور در المپيك پاريس مهيا كرد اما متأسفانه به  اين موارد 

اصلاً توجهي نمي شود. 

تنها  ش��انس باقي مانده 
براي راه يافت��ن واليبال 
ب��ه المپي��ك پاري��س، 
ليگ ملت ه��اي واليب��ال 
اس��ت، هر چند ش��انس 
اندكي داريم اما همين را 
هم  نمي توان ناديده گرفت 
و به سادگي از آن گذشت، 
به همين دليل نبايد بيش 
از اين زمان را از دست داد 
و هر چه سريع تر بايد تكليف سرمربي تيم مشخص شود. 
يك زمان ما مربي ای داريم كه يكي دو سال در كنار تيم 
بوده و اش��راف كافي به واليبال ايران و بازيكنان دارد و 
حتي فرهنگ ما را هم به خوبي مي شناسد، اما مربي ای 
كه شناختي نداشته باشد، هر اندازه هم كه در خصوص 
واليبال ايران مطالعه داشته باش��د تا از نزديك نبيند و 
لمس نكند، نمي تواند عملكرد قابل قبول و خوبي داشته 
باشد. اينكه ما به او بگوييم اين بازيكن سال ها ملي پوش 
بوده و اي��ن توانايي ه��ا را دارد، كجا و اينك��ه او خود با 
تماشاي ليگ دس��ت به انتخاب بزند كجا، ضمن اينكه 
نمي توان منكر شد يكسري استعدادها در ليگ شكوفا و 
ديده مي شوند؛ استعدادهايي كه تنها وقتي به تيم ملي 

راه پيدا مي كنند كه سرمربي فرصت بررسي و تماشاي 
رقابت هاي ليگ را داشته باشد. 

علاوه بر آن مربي حين تماشاي مس��ابقات به بهترين 
شكل ممكن مي تواند بازيكنان را بشناسد و آنها را براي 
انتخاب ارزيابي كند. گاهي ممكن است ما سال ها يك 
بازيكن را در تيم ملي داش��ته باشيم اما مربي جديد به 
س��ادگي از او عبور كند چراكه در تفكرات تاكتيكي او 
جايي ندارد. همانطور كه ممكن اس��ت بازيكني با نظر 
بنده يا شما جايي در تيم ملي نداشته باشد اما با تفكرات 
سرمربي تيم ملي همخواني داشته باشد و به تيم ملي 
راه  پيدا كند. در واقع همه اينها نشان از اهميت انتخاب 
بموقع س��رمربي تيم ملي دارد. س��رمربي بايد قبل از 
پايان رقابت هاي ليگ فرصت ارزيابي بازيكنان در حين 
مسابقه را داشته باشد و بداند هر كدام در پوئن هاي بالا و 
پايين به لحاظ تكنيكي و تاكتيكي چطور عمل مي كنند 
و ضعف و قوت ش��ان در چيس��ت. خيلي مهم است كه 
سرمربي تيم ملي، آن هم سرمربي ای كه اشراف كافي 
به واليبال ايران و بازيكنان آن ن��دارد، بتواند در كوران 
رقابت هاي ليگ برت��ر بازيكنان را رصد كن��د و آنها را 
برگزيند چراكه سرمربي تيم نمي تواند با تعريف من و 
شما انتخاب درستي داشته باشد، چون شيوه و الگوي 
انتخاب هر مربي با مربي ديگر متفاوت است، به همين 

دليل  ممكن است يك بازيكن به چشم يك مربي بيايد 
و به چش��م مربي ديگر نيايد، پس جايز نيست بيش از 
اين فرصت را از دست داد. سرمربي جديد بايد فرصت 
ارزيابي و شناسايي بازيكنان و برگزاري اردوهاي تمريني 
را داش��ته باش��د، اما بعد از گذشت س��ه ماه از جدايي 
عطايي هنوز اين اتفاق رخ نداده است و متأسفانه دارد 
خيلي دير مي شود و بايد هر چه سريع تر در اين زمينه 
تصميم گيري داشته باش��يم چراكه كسب موفقيت در 
ليگ ملت هاي واليبال كار ساده اي نيست و براي آنكه 
بتوانيم در اين رقابت ها حضور قدرتمندي داشته باشيم 
و با دست پر اين مرحله را پشت سر بگذاريم، بايد سخت 
كار كنيم، اما براي اين سخت كاركردن قبل از هر چيز 
نياز به يك س��رمربي داريم كه متأسفانه هنوز انتخاب 

نشده است!
مسئله ديگري كه در اين مدت ذهن بسياري را به خود 
مشغول كرده، بحث انتخاب س��عيد معروف به عنوان 
س��رمربي تيم ملي واليبال ايران است. معروف بي هيچ 
تعارفي يكي از نخبه هاي واليب��ال ايران و حتي جهان 
است كه با احترام براي همه پاسورهاي ايران، تا اطلاع 
ثانوي ش��بيه او نخواهد آمد، اما اي��ن مقوله كاملًا جدا 
از بحث مربيگري اس��ت، هر چند تصور مي كنم سعيد 
معروف خوش فكر تر از آن است كه به سرمربيگري در 
تيم ملي در اين مقطع بينديش��د، اما اگر دست به اين 
انتخاب بزنيم، بي هيچ ترديدي يكي از اس��تعدادهاي 

خوب خود را سوزانده ايم. 
معروف مي تواند مربي خوبي باشد. او يك بازيكن خلاق، 
خوش فكر و مبتكر خيلي از مسائل تاكتيكي در واليبال 
بود، اما ب��راي آنكه به يك مربي خ��وب در واليبال ايران 
تبديل ش��ود، بايد حداقل يكي دو س��ال روي نيمكت و 
كنار مربيان مطرح دنيا بنشيند و يكس��ري مسائل روز 
دنيا را بياموزد، به  رغم اينكه شايد خيلي چيزها را بداند. 
اگر چه ما مربي های ايراني را سوزانديم و حالا حالا ها يك 
مربي ايراني نمي تواند هدايت تيم ملي واليبال را به دست 
بگيرد، ولی بر اين باورم كه معروف مي تواند ساليان سال 
بر واليبال ايران حكمراني كند اما به ش��رط آنكه روي او 
براي مربيگري سرمايه گذاري شود و از راه درست و اصولي 
هدايت تيم  ملي واليبال ايران را به دس��ت بگيرد. مطرح 
كردن نام او امروز براي سرمربيگري تيم ملي واليبال ايران 

چيزي جز سوزاندن يك استعداد نيست. 

انتخاب»معروف«سوزاندناستعداداوستمربيبراينتيجهگرفتن6ماهزمانميخواهد

خوش گذشت
واليبال! 

 فريدون حسن
اصلًا مهم نيست كه چند ماه است تيم ملي واليبال بدون سرمربي 
است. يك ماه، دو ماه، سه ماه يا حتي بيشتر، اصلًا مهم نيست. مهم 
اين است كه يك فدراسيون عريض و طويل با هزار آدم مدعي ريز و 
درشت نمي تواند يك گزينه خوب براي تيمي انتخاب كند كه بايد 

برود و براي كسب سهميه المپيك با مدعيان مبارزه كند. 
ظاهراً فدراسيون نشينان واليبال همه چيز را ساده گرفته اند. شايد با 
خودشان مي گويند مي رويم و در نهايت، حتي اگر چند بازي را هم 
باختيم، مي توانيم با چند برد دم دستي سهميه پاريس را به دست 
آوريم، اما بايد گفت زهي خيال باطل، آنچه در ليگ ملت هاي واليبال 
همه ديديم، اين بود ك��ه اقتدار واليبال ايران شكس��ت. بازي هاي 
آسيايي را فراموش كنيد كه اگر در باد آن بخوابيد، آن وقت خواب 
المپيك را هم نخواهيد ديد. آقايان ظاهراً همچنان در باد پيروزي ها و 
افتخار آفريني هاي سال هاي دور خوابيده اند و نمي خواهند باور كنند 

قطار واليبال جهان با چه شتابي در حال جلو رفتن است. 
تيم ملي واليبال ايران در آستانه شركت در مسابقات انتخابي المپيك 
و ليگ ملت ها همچنان بدون س��رمربي اس��ت؛ تيمي كه فراموش 
نكرده ايم طي چند سال گذشته حتي با داشتن سرمربي فرسنگ ها 
با آن تيم هميشه آماده و مدعي و شگفتي آفرين فاصله داشت. حالا 
تصور كنيد كه اين تيم ناآماده و شكست خورده سرمربي هم ندارد، 
البته كه نبايد در اين ميان بلاتكليفي فدراسيون را هم فراموش كرد؛ 
فدراسيوني كه رئيس ندارد و فعلًا با سرپرست اداره مي شود. مرادي 
تلاش خود را مي كند اما خب طبيعي است دوران سرپرستي دوراني 
نيست كه بتوان زياد روي تصميم گيري ها و اقدامات انجام شده در 
آن حساب باز كرد و ورزش ايران تا دل تان بخواهد از چنين دوراني 

ضربه خورده، حالا هم نوبت به واليبال رسيده است. 
واقعيت اين اس��ت، واليبالي كه حتي اميد كسب سكوي المپيك 
را داشت، حالا براي كسب س��هميه المپيك كاسه چه كنم چه كنم  
دس��ت گرفته و اين نيس��ت مگر از س��وءمديريت حاكم بر ورزش 
كشور، از وزارت ورزش گرفته تا كميته ملي المپيك و فدراسيون ها 
از جمله واليبال، اينكه هر بار چند گزينه و چند نام مطرح شود و بعد 
از يك جلسه بازهم هيچ انتخابي صورت نگيرد، عين بي برنامگي و 
سوءمديريت است. تمام نگراني علاقه مندان به واليبال اين است كه 
اين انتظار طولاني در نهايت به يك انتخاب اشتباه هم ختم شود كه 

آن وقت بايد فاتحه واليبال ايران را براي هميشه خواند. 
زمان به سرعت در حال سپري شدن است و آقايان فدراسيون نشين 
و كميته فني ش��ان گويا در خواب تش��ريف دارند كه فقط جلس��ه 
مي گذارند و گزينه حذف مي كنند. در اي��ن ميان دلال ها هم البته 
مشغول كار هستند و با تمام توان مي خواهند گزينه هاي مورد نظر 
خودش��ان را قالب كنند. در چنين اوضاع و احوالي تنها دلخوش��ي 
باقيمانده مسابقات ليگ برتر است كه فعلاً در حال برگزاري است والا 
از تيم ملي  كه هيچ اثر و نشاني ديده نمي شود، حتي ديگر انتقادي هم 
از اين همه اهمال و كم كاري صورت نمي گيرد تا خيال آقايان راحت 

شود هيچ عجله اي براي انتخاب سرمربي نداشته باشند. 
با اين اوصاف خيلي راحت مي توان پيش بيني كرد كه المپيك را از 
دست مي دهيم و حتي ديگر در آسيا هم حرف چنداني براي گفتن 
نخواهيم داشت و با ادامه اين روند حتي به سطح پايين تر ليگ ملت ها 
هم سقوط مي كنيم؛ اتفاقي كه سال قبل با خوش شانسي از آن فرار 
كرديم، پس خداحافظ واليبال، با تو خيلي خوش گذشت، حيف كه 
زود تمام شد، حيف كه مديران ورزش و فدراسيون همپاي تو رشد 

نكردند اما در عوض تو را مثل خودشان پايين كشيدند. 

محمدرضا تندروان

مربي واليبال

جبار قوچان نژاد

كارشناس واليبال

تازه ترين تحولات صورت گرفته در مسير انتخاب سرمربي سفر سرپرست فدراسيون و عضو هيئت رئيسه فدراسيون 
جهاني به لوزان سوئيس است. مرادي و داورزني به منظور ش�ركت در جلسه ازپيش تعيين شده فدراسيون جهاني به 
سوئيس رفته اند، اما براي ما مهم اقداماتي است كه آقاي سرپرست در اين سفر انجام داده است. گفته مي شود وحيد مرادي 
در اين سفر از فرصت استفاده كرده و با چند گزينه خوب خارجي وارد مذاكره شده است، حتي شنيده شد سرپرست 
فدراسيون برنامه سفر به ايتاليا و انجام مذاكره با يك گزينه در اين كشور را نيز در برنامه داشته است، ضمن اينكه هنوز 
هيچ كس نمي داند با چه ديدگاهي و با تكيه بر چه اصولي بازيكن پيشين تيم ملي يكي از گزينه ها بوده و است! به  رغم همه 
روزهاي خوبش در تيم ملي و خاطرات خوبي كه براي مردم ساخت، معروف هيچ تجربه اي در عرصه مربيگري ندارد. او 
با چه كارنامه اي قرار است مرد اول نيمكت تيم ملي واليبال كشورمان شود؟ چطور مي توان او را روي نيمكت نشاند و در 

اولين تجربه حرفه اي اش در قامت سرمربي انتظار صعود تيم ملي به بازي هاي پاريس را داشت؟


